
Motion till riksdagen 

1989/90:Jo744 
avLar Ernestam m.fl. (fp) 
Vi a avfallsfrågor 

Folkpartiet har länge kriti�erat regeringens senfärdighet beträffande avfalls

och atervinning�fragor. Regeringens miljöproposition våren 1988 saknade i 

�lort sett för�lag pa omradet. En samlad avfallspropo ition har sedan utlo

vab under flera år. 

Regeringen redo' i�ar nu i am band med budgctpropo itionen vissa för

slag på a\ falbomrtldet. Det kan kon�tateras att regeringen försuttit tiden att 

lämna en �amlad och heltäckande proposition om avfallsfrågorna. Förutom 

malbesk rivningar. �om inte heller är heltäckande, lämnas få konkreta för

�lag. En rad betydelsefulla fragor överlämnas till utredningar eller till fort

�att beredning i regcring�kan�liet. Med hänsyn till den långa tidsperiod som 

regeringen haft att bereda avfallsfrågorna är detta otillfredsställande. 

Folkpartiet har till föregaende riksmöte inlämnat en partimotion som re

dovi�ar folkpartiet �yn pa avfallsfrågorna. Åtskilliga önskemål i den motio

nen har inte blivit tillgodo�edda i de förslag som regeringen nu lämnar i bud

getpropositionen. 

Partimotionen har bordlagt av jordbruksutskottet i avvaktan på den avi

�erade avfalbpropo�itionen. 

Vi av�er nu att kortfattat redogöra för några viktiga för lag i den bord

lagda partimotionen för att därefter redovisa folkpartiets synpunkter på de 

begränsade för�lag som ta� upp i budgetpropositionen. 

Folkpartiet framhaller i partimotionen att ingen tid längre far förspillas för 

att komma tillrätta med avfalbproblemen. 
- Staten ma�te formulera tydliga mäl för miljöskyddet på avfallsområdet. 

För det miljöfarliga avfallet bör målen utgå från vad naturen tål. 

- För att pa�kynda utvecklingen mot slutna system och återvinning bör den 

�venska lag�tiftningen kompletteras med krav på återvinning. Återvin

ningen bör �lyras av rimliga ekonomiska ramar. 
- Varsamhet skall iaktta vid nyttjande av naturtillgångar. 

- Allmänhetens miljömedvetande och engagemang för att ta ansvar för 

hanteringen av avfall bör i större utsträckning tas tillvara. 
- Initiativ och utvecklingsf örmåga skall tas tillvara. Trot amhällsansvar 

för planering m.m. ma�tc möjligheten till enskilda initiativ och konkur

rens mellan olika företag pa avfall området främja . Folkpartiet vill åter

införa ett �ar�kilt budgetan�lag för utveckling av ny miljötcknik. 
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- Utbildningen på avfallsområdet måste förbättra . l dag akna� utbildning 

inom avfallsområdet nästan helt i högskolesy�tcmet. 
- Verksamrna styrmedel kall användas för att uppnå upp�atta mal. Ekono

miska styrmedel och pant ystem bör använda�. 
- Miljömärkning liknande det system som redan nu finn' i Vihtty,kland 

bör införas liksom märkning om hur produkten bäst a ten inne,. 
- Inventeringen av nedlagda deponier måste följas av konkreta �kydd�at-

gärder. 
- Ett säkerställandeprogram måste upprätta för det miljofarliga a\ falkt. 

Partimotionen innehåller dessutom bl.a. förslag om återvinning�lag . pant

systern för batterier, stimulanser att ta tillvara kon�umentcn� intrc��c tör 

återvinning och åtgärder vid förbränning. 

Några folkpartiets förslag blir tillgodosedda i propositionen. Som helhet 

är den dock en besvikelse. De flesta förslagen i motionen lämnas därhän och 

kornmer att framföras i samband med jordbruksutskottet� behandling av 

propositionen. 

Vi övergår nu till att redovisa folkpartiet� �ynpunkter pa avfalbpropu�itio

nen. 

Sammanfattande synpunkter på propositionen 

Miljöministern framhåller att arbetet att få till stånd en tillfrcd��tallande �i

tuation på avfallsområdet sker stegvis i en proces� där de olika parterna alla 

har sina roller att spela. 

Folkpartiet delar den uppfattningen men finner det mot den bakgrunden 

märkligt att förberedelserna för propositionen pabörjades �a �en t �om i juni 

1987 och då endast med ett uppdrag till naturvårdsverket att utviirtkra erfa

renheter inom avfallsområdet. Det förefaller som om miljömini�tern för�t 

nu. när propositionen lämnas. är medveten om att po�itiva lö�ningar <1\ "' 

fallsproblemen också på utredningsstadiet erfordrar engagemang tran �tal

liga och kommunala myndigheter. näringsliv. kon�umcnter och idedta orga

nisationer. 

Det framgår av att miljöministern i samband med propo,itionen a"er att 

lämna en rad utredningsuppdrag varav kan nämnas 
- Utredning om utformning av materialbalanser och miljövarudeklaratio

ner. 

- Förslag om uppgiftsskyldighet för kommunal planering. 
- Uppdrag till naturvårdsverket. kemikalieinspcktionen. arbctar,kydtb-

styrelsen och andra berörda myndigheter att utarbeta konkreta för,lag 

om hur användningen av de mest hälso- och miljofarliga amncna \kall 

kunna minskas. 
- Utredning om hur styrmedel på förpackningsonuadet kall utforma'. 

Huvudparten av dessa utredningsuppdrag är av den karaktären att det effek

tivaste resultatet skulle uppnas om de samlades i en parlame1Hari'k ut red

ning. Riksdagen bör ge regeringen denna uppfattning tillkänna. Dc my mlJg

hetsuppdrag som kan slutföras för att inga i 1991 ar� rniljöpropo�JtJnn kan 

undantas från denna utredning. 

Mot. 19S<JNO 

Jo7�� 
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Det bör i detta sammanhang också konstateras att regeringen så sent som Mot. 1989/90 
i september månad 1989 gav U l-lÄ uppdrag att utreda behovet av utbildning Jo744 
på avfallsområdet. Detta uppdrag hade givetvis kunnat läggas ut långt tidi-

gare med hänvisning till den sedan länge kända bristsituationen beträffande 

kompetenta befattningshavare. 

Vi övergår nu till att kommentera regeringens konkreta förslag. l det föl

jande utgår vi för klarhetens skull från den kapitelindelning och numrering 

som finns i propositionen. 

5.1 Producentens ansvar 

Vi har ingen erinran mot att uppgiftsskyldighet införs i renhållningslagen. 

Denna bestämmelse blir dock tandlös om den inte förenas med regler för 

bl.a. materialbalanser och miljövarudeklarationer. Beträffande styrmedel 

hänvisar statsrådet till miljöavgiftsutredningen som har i uppdrag att redo

visa för lag till en avfallsavgift. Enligt vår uppfattning kan ekonomiska styr

medel användas i större utsträckning än genom införande av avfallsavgift. 

Den parlamentariska utredning statsrådet hänvisar till bör utöver de förslag 

som redovisas också diskutera ekonomiska styrmedel på avfallsområdet. 

5.1.1. Uppgiftsskyldighet för kommunal planering m.m. 

Kommunerna har i remissammanhang framhållit att man har begränsade 

möjligheter att snabbt uppfylla ökade krav på renhållningsområdet. 

Vi delar uppfattningen att det är angeläget för både företag och kommu

ner att uppgiftsskyldigheten inte blir mer betungande än nödvändigt. Dessa 

frågeställningar får behandlas i den av oss föreslagna parlamentariska utred

ningen. 

5.1.2. Minska användningen av miljöstörande ämnen 

Både naturvårdsverket och kemikalieinspektionen har redovisat listor på 

ämnen som antingen ej bör få användas alls eller som bör få en mer begrän

sad användning. Det är angeläget att regeringen på samma sätt som man har 

gjort beträffande miljöfarliga ämnen i rötslam från reningsverk redovisar en 

konkret tidsplan över när åtgärder mot dessa ämnen kan sättas in. 

Denna tidsplan bör enligt vår uppfattning rimligen kunna redovisas i sam

band med den aviserade miljöpropositionen våren 1991. Riksdagen bör kon

kret begära att regeringen skall redovisa förslag beträffande avveckling av 

de farligaste ämnena. 

5.1.3. Ändringar i kemikalielagstiftningen 

Rik dagen har efter förslag från jordbruksutskottet beslutat att lagen om ke

miska produkter också skall omfatta varor som innehåller kemiska produk

ter. 

Lagrådet har anfört att lagstiftningen i så fall skulle omfatta de flesta av 

de föremål som allmänheten dagligen kommer i kontakt med. Att åläggaden 

enskilde ansvar för varje hantering skulle enligt lagrådet vara att gå längre 

än vad som är brukligt i svensk rättstradition. 16 



Förslaget att naturvårdsverket \kall kunna före�kri' a att lagen om k e- Mot. l9S9/90 

miska produkter skall tillämpas om särskilda �kiil mcd hän\) n till \kyddet av Jo7-l-l 

den yttre miljön föreligger för vi�� 'ara ger. enligt 'ar uppfattning. rimlig 

säkerhet. 

5.2 Återanvändning och ätervinning 

Det är tillfreds�tällande att renhallning�lagen komplettera' med be�tammel

ser om återanvändning och iltervinning. Men även införantkt a\ denna be

stämmelse blir tandlö� om inte atervinning och ateranvändning 'tinlllleras 

genom statliga in�at�er. Det hjälper inte att ha en principcll ')'Il pa aten·in

ning om det exempelvis inte finns teknik som möjliggör atervinning och om 

ekonomiska tyrmedel inte används för att timulera saväl atervinning om 

återanvändning. 

Folkpartiet har föregående riksar föreslagit att det anslag för främjande 

av ny miljöteknik som tidigare funnits hos naturvard,verket �kall ;Herin

föras. För att möjliggöra en fungerande atervinning och ateranvändning 

må te i många fall ny teknik tas fram. Statliga in�aber erfordras för detta 

och vi föresiar att rik dagen beviljar ett anslag a 40 milj. kr. för framjande 

av ny miljöteknik. An laget hör administrera� a' aturvårdwerket. 

aturvardsverket har som framhall' i rapporten Avfallet och miljön redo

visat att det finn möjlighet att öka atervinningen inom flera bran�cher ex

empelvis järn- och stals k rot. gla,. plast. gummidäck och returpapper. Verket 

konstaterar att marknadskrafterna f. n. inte utgör tillräcklig drivkraft för att 

öka återvinningen. 

Ekonomiska styrmedel 'kulle i detta sammanhang kunna bli ett verk�amt 

medeLDen utredning �om statsrader före�lar under avsnittet om förpack

ningar bör enligt var uppfattning fa uppdrag att redovi�a för<.lag om ekono

miska styrmedel för att förbättra möjl igheterna till en fungerande atcn·in

ning. 

5.3 Källsortering 

Fungerande källsortering förutsätter att det utsorterade materialet kan ta' 

om hand på ett rimligt sätt och att det är rent. Den pagaendc Jn'lamhngcn a\ 

batterier och gla vi. ar pa svarighcterna när insamlingen 1111<.' ar kombmcrad 

med �timulanser i form av exempel\ i pantS)\tem. Det är markligt att det i 

propo itionen inte finns nagot förslag om pantsy,tem for .:xcmpeh j, batte

rier. 

5.3 Utred nings uppdrag pä förpackningsomradet 

Folkpartiet har ingen erinran mot förslaget till utredning. Som tramhallib 

tidigare i motionen bör uppdraget vidga och utredningen hör vara parla

mentarisk. 

5.4.3 Ökat bidrag till Häll Sverige rent 

Folkpartiet kon taterar med tillfrcd��tallc att an�lagct till "Ifall s,crige 

Rent" far en val be hO\ Ii g för�tärkning. 17 



l detta sammanhang bör den ökade miljömedvetenheten uppmuntras och Mot. 1989/90 
stimuleras. De ideella miljöorganisationernas insat er är i detta samman- Jo744 
hang mycket betydelsefulla. Som exempel kan nämnas att Svenska atur-

kyddsföreningens bok ''Handla Miljövänligt" har gått ut i stor upplaga. Lo

kala föreningar kan också göra stora informationsinsal er. Folkpartiet förc

slår i denna motion att aturvårdsverket skall få ökade anslag med 3 milj.kr. 

för miljöinformation genom ideella organisationer. Det är angeläget att de 

frivilliga miljöorgani ationerna får bättre möjligheter att bedriva informa

tionsarbete på avfallsområdet och riksdagen bör ge regeringen denna upp

fattning tillkänna. 

6. Bättre överblick och kontroll- statens roll, central tillsynsmyndighet, 
upphandling m.m. 

Folkpartiet avser återkomma när det gäller forsknings- och utvecklingsfrå

gor i samband med att regeringen lägger sina förslag i forskning propositio

nen senare i vår. Vi kommer i det sammanhanget också att bedöma even

tuella förslag till ökad at ning på utbildningsområdet. 

Folkpartiet har ingen erinran mot regeringens förslag att statens natur

vårdsverk �kall utses till central tillsynsmyndighet. Det har länge saknats ad

mini trativ ledning på avfalls- och återvinningsområdet. Folkpartiet anser att 

regeringen nu måste precisera myndigheternas arbete ytterligare i form av 

tydliga och real i tiska mål för den önskvärda utvecklingen. Sär kilt viktigt är 

det att precisera målen på kemikalieområdet. 

Ifråga om statliga upphandlingsbestämmelser ger regeringen otydliga sig

naler om vad som bör gälla. Det är inte tillräckligt att endast hänvisa till att 

myndigheterna skall ta vederbörliga miljöhänsyn. 

Folkpartiet anser att inga större beslut skall fattas utan att konsekvenserna 

för miljön har utvärderats. Detta måste även gälla upphandling. Regeringen 

bör enligt vår uppfattning därför ge statens representanter i upphandlingsde

legationen i uppdrag att starkt betona miljöfrågorna vid utformningen av 

riktlinjer och allmänna räd för den offentliga upphandlingen. 

6.2 Kommunens roll 

Kommunerna har genom åren pelat och spelar alltjämt en mycket viktig roll 

i svensk avfall hantering. Tack vare kommunerna har betydelsfulla framsteg 

gjorts pa avfallsområdet. Kommunerna har som avfallshanterare fått ta på 

sig manga uppgifter �om egentligen borde ha fallit på andra. främst avfalls

producenterna. 

Att kommunerna därför i fortsättningen tilldelas en stark ställning i av

fallsfragor är riktigt. Vi delar uppfattningen att kommunerna skall ansvara 

för en heltäckande avfallsplanering i enlighet med propositionens förslag. 

En sådan kan leda till bättre överblick. men också en minskning av såväl 

avfallets mängd som farlighet liksom till ökad återvinning och återanvänd

ning. 

Vi delar däremot inte regeringens uppfattning att det nu är nödvändigt att 

uttala att kommunerna skall ta ökat obligatoriskt renhållningsansvar redan 

år 1993.Det ökade planeringsansvaret ger kommunerna reella tillsynsmöjlig- 18 



heter utan att det för den �kull �kall vara nodviindigt att ta över ansvaret Mot. 1989/90 
från avfalbproducenten. En dialog mellan prodlll:erllen och kommunen �om Jo744 
visar när. var och hur avfalkt uprkommil lik�om pa mängder och farlighet i 

avfallet bör inte automati�kl leda till all kommunen har det totala an�varet 
för avfallshanteringen. 

Det är viktigt at l manga aktörer far finna� pa avfi11bomradet. Senö�a en

skilda företag mastc fa �pela �in roll. Marknad�ekonomi och konkurrens 

måste uppmuntra�. 

Avfallsproducenten� an�var för avfallet ma�te göra� tydligare än nu. Av

fallsproducentens ansvar ma�lc skriva� in i r.:nhnllning�lagen och inte cnda�t 

framhallas i motiveringar och bakgrund�rnaterial. 

Sammanfattning�vi� �lidlcr folkpartiet �ig bakom c11 samhallcligt anwar 

för målsättning. �tyrning och kontroll. Samtidigt vill vi under�tryka att en pa 

marknad�ekonomi�ka grunder ba�t.'rad in�amling�- och behandlingsverk

samhet är den basta förubattningcn för en förbättrad och effektivi erad av

falls- och återvinningshanlering. 

6.3 Försäljning av aktier i SAKAB 

Vi har ingen erinran mot for�laget att sälja ut aktier i SAKAB. Vi finner 

att kapaciteten för omhändertagande av miljofarligt avfall är otillracklig och 

förutsätter att regeringen aterkommer till rik�dagen med för�lag nar remi��

hanteringen av SOU 1989:105 har �lutforts. 

Hemställan 

Med hiinvi�ning till det anforda ht.'m�tiilb 

l. att riksdagen som �in mt.'ning ger regeringen till kiinna vad i mo

tionen anfört� om en parlamcnlari�k utredning pa avfalbomradet. 

2. att riksdagen \Om �in mening ger regeringen till kanna vad i mo

tionen anfort om ekonorn1�ka �tyrmcdcl i amband med de utred

ningar �om före�la�. 

3. att riksdagen �om �in mening ger regeringen 1111 kanna \ad i mo

tionen anfort� om konkreta lor�lag for avveckling a\ dc farliga�te am

nena. 

4. att rik dagen �om \In menrng ger rcgt.'nngen 1111 kanna 'ad 1 mo

tionen anfört� om ytterligare panb��lem. 

5. att riksdagen som �in mening ger regenngen till kanna \aU i mo

tionen anfort� om okat informationsarbete pa avfall,omradet. 

[att rik�dagcn �om '111 mening ger regt.'ringen till kanna vad 1 mo

tiom:n anforl\ om den �tatliga upphandhng�'crk�amht.'ten.1] 
6. att rik�<.lagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo

tionen anfört� om kommunernas ansvar för avfallshanteringen, 

7. att rik�dagen hos regeringen begär förslag om avfallsproducen

tens ansvar i renhallningslagen. 

)l) 



Stockholm den 22 januari 1990 

Lars Ernestam (fp) 

Bengt Rosen (fp) 

Anders Castberger (fp) 

1 1989/90:F1509 

got•b 96228. Slackholm 1990 

Håkan Holmberg (fp) 

Mot. 1989/90 
Jo744 
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